

إعداد الباحثة : سارة بنت عبدالرحمن بن عبدالحميد العصيمي  
إشراف سعادة الدكتور/طلال بن ابراهيم عرابي سجينى

دور المراجعة الداخلية في حوكمة مؤسسات القطاع العام  
"دراسة ميدانية بالمملكة العربية السعودية"

### المستخلص

تهدف هذه الدراسة إلى التعرف على دور المراجعة الداخلية في حوكمة مؤسسات القطاع العام، وربط رؤية 2030 بمستقبل أثر المراجعة على الحوكمة في هذا القطاع، استخدمت الباحثة المنهج الاستقرائي النظري بالاعتماد على الدراسات السابقة المنشورة في الدوريات العلمية المتخصصة، وفي الجانب العملي، استخدمت الباحثة المنهج الاستقرائي العملي المتمثل في استقراء البيانات والمعلومات عن طريق استمارة الاستبيان التي وزعت على عينة البحث، وكانت عينة البحث عينة عشوائية من المراجعين الداخليين وأعضاء هيئة التدريس، قوامها (112) مراجعاً داخلياً وأكاديمياً من وزارات ومؤسسات وهيئات حكومية.

بعد أن تم تحليل إجابات العينة باستخدام البرنامج الإحصائي برنامج الحزمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية. توصلت نتائج الدراسة إلى: (1) معظم الوزارات والمؤسسات الحكومية أنشئت فيها وحدات للمراجعة الداخلية. (2) التزام معظم منسوبي وحدات المراجعة الداخلية بمعايير المراجعة الداخلية. (3) توفير معلومات صحيحة بأعلى مستوى من المصداقية والدقة وتقديمها لطالبيها وفق إجراءات واضحة ومنظمة تعد تحقيق لمبدأ الشفافية. (4) وجود وحدات فعالة للمراجعة الداخلية في الوزارات والمؤسسات الحكومية يساعد في التطوير المستمر للأساليب الرقابية وبالتالي حماية المال العام. (5) يعد الكشف عن الأخطاء الجوهرية في البيانات المالية ووضع سياسات خاصة لمكافحة الاختلاس والرشوة من أهم أساليب محاربة الفساد. (6) اعتماد عنصر الكفاءة المهنية يحقق أهداف السلوك المهني للمراجع الداخلي. (7) معظم منسوبي وحدات المراجعة الداخلية يبذلون العناية المهنية اللازمة. (8) لا تؤثر عدد سنوات الخبرة على أداء منسوبي إدارة المراجعة الداخلية. (9) والعمل على تفعيل دور وحدات المراجعة الداخلية في القطاع العام ومنحها استقلالية تامة لتدعيم رؤية 2030. (10) رفع كفاءة الإنفاق والحد من الهدر يعد تحقيق ومصداقية على الحفاظ على المال العام والتي تعكس رؤية 2030.

د. طلّال بن ابراهيم عرابي سجينى

د. منة بنت لطيفة سبيرى


Prepared by the researcher: Sarah Abdurrahman Al-Osaimi  
Supervised by His Excellency Dr. Tillal Bin Ibrahim Aurabi Sajeeni

**The Role of Internal Audit in The Governance of Saudi Public Sector Institution  
an Empirical Study**

**Abstract**

This study aims to identify the role of internal audit in the governance of public sector institutions and links it to 2030 Vision, with the impact future of audit on governance in this sector. The researcher used the theoretical inductive method, based on previous studies published in the specialized practical journals. In practical, the researcher used the practical inductive approach of extrapolating data and information through the questionnaire distributed to the research sample. The research sample consisted randomly of internal auditors and faculty members. Particularly, (112) internal and academics from ministries, institutions and governmental bodies

After analyzing the answers of the sample using the statistical program, (spss), the study concluded: (1) Internal audit units were established in most of the ministries and government institutions included in this study. (2) Most employees of internal audit units adhere to the standards of internal audit. (3) Providing the correct information with the highest level of credibility and accuracy and presenting it to its providers in accordance with clear and organized procedures, which is to achieve the principle of transparency. (4) The presence of effective internal audit units in ministries and government institutions that helps in the continuous development of control methods and thus protecting public money. (5) Detecting serious mistakes in financial statements and developing special policies to combat embezzlement and bribery are among the most important ways to combat corruption. (6) Adopting a professional competency component achieves behavior goals. (7) The professional of the internal auditor and most of the employees of the internal audit units give the necessary professional care. (8) The number of years of experience does not affect the performance of the internal audit department. (9) work to activate the role of internal audit units in the public sector and give them full independence to support 2030 vision. (10) Raise spending efficiency and reduce waste is an achievement and credibility to preserve public money and that reflects the vision 2030.

د. سارة عبد الرحمن العسيمي  


د. تلال بن إبراهيم العرابي  
